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Zpráva o činnosti POVL v roce 2008/2009 pro konvent 

Trutnov 14. 11. 2009 

personální složení: 
Do 30. 6. 2009 pracoval odbor ve složení: 

Helena Kučerová Letohrad (učitelka) 
Ruben Kužel Klášter n. D. (farář) 
Jaroslav Matuška Třebechovice p. O. (učitel) 
Marie Rybářová Hradec Králové (psycholožka, učitelka) 
David Najbrt Kostelec n. O. (farář) 
Miloslav Vašina Náchod-Šonov (farář) 
Jakub Dvořák Náchod-Šonov (učitel) předseda 

K 30. 6. skončil bratru Rubenovi Kuželovi farářský úvazek v Klášteře nad Dědinou a 
k témuž datu také vystoupil z POVL. Jsme vděčni za jeho službu a přejeme mu na novém 
místě Boží požehnání, vedení a pomoc, ať už v církevní či mimocírkevní službě. Stejně tak 
jsme vděčni novému členu POVL, že přijal naši nabídku spolupracovat s námi. Jím se stal k 1. 
9. 2009 

Jan Hrudka Semonice (student bohosloví) 

akce: 

Seniorátní setkávání 
� Vrchlabí 15. 11. 2008:  
téma: Jak poslouchat a posuzovat 

kázání? s podtitulem: rozhovor o kázání - zpětná 
vazba pro kazatele. 

řečník: sestra ThD. Tabita Landová, 
farářka ve sboru ČCE v Liberci. 

2. program: Bratr farář Petr Chlápek nás 
po obědě vzal na procházku Vrchlabím s výkladem. 
Účastníkům byly také ukázány knihy z produkce tří 

křesťanských 
nakladatelství 
– Kalich, 
Mlýn a Vyšehrad. 

účast: 33 účastníků. Zastoupeny sbory 
Vrchlabí, Letohrad, Klášter, Černilov, Náchod-Šonov, 
Hradec Králové a Dvůr Králové. Přítomni byli pouze 2 
aktivní faráři seniorátu HK – místní bratr farář Petr 
Chlápek (který shromáždění ukončil modlitbou a 
požehnáním) a bývalý senior Vojen Syrovátka. 
Přítomen byl i jeden emeritní farář, ze členů POVL tři. 
Přijeli i dva emeritní kazatelé z libereckého seniorátu. 

zahájení: Slovem na text Zj 3, 1-6 
posloužila s. Hana Jüptnerová. 

Opět byly rozdány dotazníky k vyhodnocení 
akce a získání podnětů pro další práci. (viz tabulku na 
předcházející straně).  
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� Hradec Králové 28. 3. 2009 
téma: Kázeň v církvi . 
řečník: bratr ThD. Ladislav Beneš, učitel 

praktické theologie ETF UK. 
účast: asi 40 účastníků. Zastoupeny sbory 

Hradec Králové, Letohrad, Klášter nad Dědinou, 
Černilov, Náchod-Šonov, Potštejn, Semonice, 
Hořice, Trutnov, Třebechovice pod Orebem a Dvůr 
Králové. Přítomni byly 2 aktivní farářky a 1 farář 
seniorátu HK + 2 faráři mimo službu; ze členů POVL 
4. 

zahájení: Slovem na text Ga 6, 1 posloužil 
bratr Milan Souček, kurátor sboru.  

průběh: Za nejzávažnější je možno 
považovat těchto několik bodů z přednášky bratra 
Beneše: s kázní musí člověk začínat u sebe. Jen jako 
člověk, který „ranami nutí své tělo ke kázni“ může k 
témuž vybízet druhé. To, že máme „v oku trám“ ještě 
neznamená, že tam „bratr nemá třísku“. Kázeň je 
jedním z důležitých znaků „pravé církve“ ačkoliv je 
patrné, že se o kázni hovoří křesťanům čím dál hůře. 

Kázeň však nespočívá jen v napomínání a souzení. Jde především o sebepodřizování se církve 
tomu, kdo se sám pro nás „ukáznil“ až na nejvyšší mez – Kristu a skrze Krista Bohu. 
Smyslem kázně není žádný model „krásné církve“ či ctnostného „křesťana“, nýbrž cíl, k 
němuž jsme byli povoláni. 

Také tentokrát bylo provedeno dotazníkové vyhodnocení akce, celkem se vrátilo 21 
vyplněných dotazníků). Celkově dopadlo hodnocení jako obvykle (viz tabulku vlevo). 
Detailní vyhodnocení přineslo ovšem několik změn. Především silné rozpětí spokojenosti od 
nadšení po zklamání. Lidi více hovořili o tématech, o nichž by se rádi něco dozvěděli příště. 
Převládala témata budování a řízení sboru, včetně otázek odluky církve od státu, nebo 
křesťanské služby, pastorace. Hlavním zdrojem informací zůstávají nadále sborová ohlášení, 
nástěnky i sborová periodika. Poprvé, a v hojné míře byl však zmíněn tentokrát i internet. 
Propagace byla hodnocena o trochu příznivěji než minule. 

Text i nahrávka jsou dostupné na našem webu. 
� Náchod 7. 11. 2009: 
téma: Budování sboru. 
řečník: bratr Tomáš Pavelka, farář 

sboru ČCE v Lounech. 
účast: asi 25. Zastoupeny byly sbory 

Náchod-Šonov, Klášter nad Dědinou, Semonice, 
Třebechovice pod Orebem, Hradec Králové, 
Dvůr Králové, Trutnov a Černilov. Přítomen byl 
jeden aktivní farář a jeden mimo službu, dále 3 
členové odboru. Účast zřejmě poznamenal 
souběh tří akcí: naší, SOMu a školení učitelů 
nedělních škol v Pardubicích. 

zahájení: Slovem na 1Kor 4, 1-5 
posloužil bratr Tomáš Hudcovic, kurátor sboru. 
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obsah: Začátek akce byl zdržen tím, že náš 
host zabloudil, ale vše nakonec dobře dopadlo. Úvodní 
předobědová část (v dotaznících hodnocená většinou 
rozpačitě ne-li přímo negativně) byla zaměřena na 
Kalvínovo pojetí sboru a života v něm. Tuto část 
pociťovali mnozí jako odtažitou („teoretickou“) od 
vlastního života i života sboru. Přesto byla pro většinu 
zajímavá. V odpoledním bloku se naopak rozpoutala 
velmi zanícená diskuse, ze které vyplynulo i několik 
praktických podnětů: krizí sboru není menší členská 
základna, ta nemusí být důsledkem špatné práce, ale i 
toho, že „nemnozí nalezli správnou cestu“. Důležitou 
složkou každé stavby je však Kristus. Církev je všude, kde se „káže slovo Boží a vysluhují 

svátosti“; je důležité, aby sbory získaly v této věci sebevědomí. Sebevědomí je též nutné 
podporovat u držitelů všech služeb ve sboru – od faráře až po uklizeče; i lidé upoutaní třeba 
na lůžko mají pro sbor nepostradatelnou funkci – modlitební stráž. Farář i sbor se musejí umět 
podělit o své služby; sbory mnohdy očekavají všechno od farářů. Zejména presbyteři by měli 
mezi členy sboru systematicky vyhledávat lidi schopné se různých služeb ujímat. Držitelé 
těchto služeb by pak měli přistupovat s úctou i k sobě navzájem. Každý sám za sebe by si pak 
měl ujasnit, co může sboru ze svých možností i schopností nabídnout, a i v tom najít 
sebevědomí, které mu dovolí to také udělat. Vždyť tím  slouží věci Kristově! Hovořilo se i o 
misii, v níž jsou přesvědčivější spíš laici. Nejde v ní přitom o nic víc, než vydat svědectví. 
Máme též umět být na svoji víru hrdi, ne vystupovat vůči okolí defenzivně. 

Z dotazníkového šetření se nám vrátilo 12 vyplněných dotazníků, které jsme ještě 
nestačili zevrubně vyhodnotit – viz předchozí strana. Převládalo zase spíše pozitivní 
hodnocení (jen tři výrazně negativní reakce, hlavně kvůli té úvodní části). V propagaci se nyní 
velmi osvědčila jak prezentace na internetu, tak i cílené rozesílání e-mailových pozvánek ne 
jen sborům, ale i jednotlivcům. Na našich stránkách jsou k dispozici odkazy na texty a 
nahrávky přednášky, také odkaz na obrázky. 

Pro učitele nedělních škol 
� Semonice 25. 4. 2009: 
téma: Hudba a zpěv v nedělní škole. 
lektor:  Vojtěch Esterle (Plzeň) a Eliška Baťová (Praha). 
účast: 19 účastníků (včetně 4 dětí, které rády využily zázemí fary i farní zahrady) ze 

sborů Černilov, Letohrad, Hradec Králové, Hronov, Náchod-Šonov, Semonice, Sloupnice 
(Chrudimský sen.), a Třebechovice. 

obsah: V krátkém teoretickém úvodu se účastníci dověděli např. o funkci písně a 
zpěvu při NŠ a náboženství nebo vztahu vybíraných písní k 
vykládané látce. Následovalo představení různých zpěvníků 
(nejen z naší církve), které je možné při zpěvu s dětmi 
použít (např. Buď tobě sláva, Zpívejte s námi, Haleluja - 
amen, Hosana, Zpěvník Bratrstva aj.). Možná překvapivé 
bylo doporučení obou lektorů k užívání také Evangelického 
zpěvníku nebo i jeho „předchůdce“. 

Svoje slova následně podložili výběrem a 
zazpíváním několika písní, včetně dvojhlasných. Seminář 
pokračovalodpolední částí společným zpěvem za 
doprovodu různých nástrojů (flétny, kytara, basa, perkuse, 
klavír). 
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Pro předčitatele 
datum: 24. 1. 2009 
místo: sbor Č CE Náchod-Šonov 
téma: rétorika 
lektorka:  Mgr. Monika Hartmannová, SOŠS EA 
Akce byla pilotním projektem pro pomoc a povzbuzení bratří a sester, kteří přisluhují 

na svých sborech čtením kázání či těm, kdo o tuto službu projevují zájem, ale otevřena byla 
každému, včetně farářů a ordinovaných presbyterů, jako součást celoživotního vzdělávání a 
podpora laické angažovanosti na sborech pro naplnění ideje všeobecného kněžství. 

Mgr. Monika Hartmannová nás napřed seznámila se zásadami správné výslovnosti, 
intonace, rytmu řeči, tvorby zvuku; dále s nejčastějšími rétorickými chybami a způsoby, jak je 
překonávat. Hlavní složkou však byl praktický nácvik těchto dovedností na konkrétních 
textech, kdy lektorka každému účastníkovi individuálně pomohla s projevem. 

Všichni zúčastnění odcházeli s přesvědčením, že jim byla akce pomocí v jejich službě, 
a vyjádřili zájem nejen o pokračování, ale rádi by se znovu setkali s Monikou Hartmannovou 
a znovu po čase projev procvičili. Dohodli jsme se, že stačí, budou-li se tato setkání konat 
jednou do roka. Další akci tedy plánujeme na 13. únor 2010 (viz „plánované“). 

účast: Sešlo se nás jen asi 10, kromě náchodských i dva bratři ze Semonic. 
Přítomen byl jeden farář v činné službě a dva mimo službu. Přesto si účastníci akci 
pochvalovali a považavali ji za velice prospěšnou. 

reakce účastníka: 
Moc se mi seminář líbil a byl pro mne užitečným přínosem! Díky! Navrhuji příště 

použít „video-tréning“ - nahrávat části projevů a dívat se na to. Zaměřit se na mimiku, gesta, 
postoj, celkový dojem. 

Plánované 
 
� Černilov 21. 11. 2009 Seniorátní setkání učitelů nedělních škol 
Sestra Rut Brodská (Litoměřice) s námi procvičí práci s materiály, které vydává pro 

práci n.š. Synodní rada ČCE. ZRUŠENO, neboť 14 dní před tím se konala obdobná akce 
SR v Pardubicích. 

� Letohrad 13. 2. 2010 Seniorátní setkání předčitatelů 
Mgr. Monika Hartmannová s námi bude pokračovat v nácviku rétoriky; hovořit 

bychom měli i o výběru kázání pro bohoslužby atd. 
� Hronov 13. 3. 2010 Seniorátní setkání laiků. 
Br. Martin Grombiřík (Bukovka), možná i br. Marek Lukášek (Čeká Lípa), pohovoří o 

liturgii, inovacích v bohoslužbě, aktivitách iniciativy Coena … 

spolupráce s jinými odbory: 
Naším cílem je plynulá výměna informací a podnětů, případně i organizace nějakého 

setkání za účelem zintenzivnění jejich činnosti. Zatím jsme pro tento cíl ve spolupráci s br. 
Ing. Miroslavem Cejnarem z poradního odboru pro vzdělávání laiků SR zřídili webovou 
konferenci na serveru Evangnet.net (https://evangnet.net/cgi-
bin/mailman/listinfo/vzdelavani_laiku), kde by se meziseniorátní kontakty odborů 
zabývajících se vzděláváním laiků (někde jsou to např. PO evangelizační) mohly odehrávat. 
Ta je zatím jen ve stádiu příprav. 

Nadále si musíme pochvalovat spolupráci se SOM, který poskytuje servis při našich 
akcích. Zatím jsme nevymysleli, co by naopak pro SOM mohl udělat POVL. Nový člen 
odboru Jan Hrudka si to vzal za svůj osobní úkol. 

Snažíme se pomoci i Seniorátnímu odboru Křesťanské služby při rozvoji jeho činnosti. 
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sebereflexe odboru: 
Nadále pracujeme na metodách 

získávání zpětných informací o našich akcích, 
pravidelně své akce vyhodnocujeme a výsledky 
těchto průzkumů jsou součástí našich jednání a 
zpráv, řídíme se jimi při plánování dalších akcí. 

Pracujeme i na organizačních 
prostředcích zefektivnění činnosti odboru. Jde 
především o rozložení jednotlivých činností 
mezi všechny členy odboru a jejich vlastní 
spolupracovníky. Zatím se nám to daří jen u 
aktivit ve prospěch učitelů nedělních škol. 

Rádi bychom pro potřeby plynulého 
předávání odboru novým generacím, ale též pro 
vlastní orientaci při plánování a rozvíjení své 
činnosti vypracovali status odboru. 

prezentace: 
POVL pravidelně informuje o své 

činnosti a akcích prostřednictvím vlastních 
webových stránek na Evangnetu 
(www.evangnet.cz), pomocí propagačních 
materiálů, ohlášení na poradách kazatelů a při 
vlastních akcích. O své činnosti informuje 
pravidelně SV, jemuž zasíláme kopie zápisů ze 
schůzí, ty jsou dostupné i na našich stránkách 
(http://www.evangnet.cz/zapisy/zapisy.htm). Na 
úvodní stránce je možné shlédnout synopsi 
kalendářů Evangnetu, seniorátních akcí a akcí 
POVL. 

hospodaření: 
Vzhledem k tomu, že se po seniorátu šířila obvinění z nehospodárnosti, považujeme za 

potřebné zmínit se o hospodářském zajištění naší činnosti. POVL nemá žádnou právní 
subjektivitu, tudíž ani vlastní hospodaření. Veškeré náklady hradí buď seniorátní výbor ze 
svého rozpočtu, nebo členové odboru a naši příznivci (hlavně věcnými dary, např papíry pro 
naše tisky jsme dostali od sestry Kateřiny Vašinové), jisté břemeno leží i na sborech, které 
nám poskytují zázemí pro naše akce, za což jim děkujeme. Sbírky vykonané při těchto akcích 
zůstávají v hostitelském sboru. Seniorátní výbor hradí cestné našim hostům, kteří o to 
požádají. Jakou finanční zátěž představuje činnost POVL pro seniorátní pokladnu lze tedy 
zjistit u sestry Pavly Šašinkové, sami o tom nemáme přesné informace. Jinak se snažíme o 
maximální hospodárnost ve vztahu k seniorátní pokladně. V žádném případě nezatěžujeme 
seniorátní rozpočet propagací svých akcí. 

Zprávu připravil: Jakub Dvořák, předseda 
Předběžně schválil POVL na schůzi 18. 9. 2009, nutné doplňky a změny byly konzultovány e-
mailem 

Návrh statutu odboru (zatím v jednání): 

• Naším cílem je poskytovat vzdělávací servis 
laikům (především) královéhradeckého 
seniorátu, tak aby mohli efektivně uplatňovat 
svá obdarování, rozvíjet je, sloužit jimi svým 
sborům a pomáhat bratřím kazatelům, i k 
jejich osobnímu zrání ve víře. Aby se tak 
aktivizovali členové našich sborů a ve všem se 
naplňovala idea všeobecného kněžství lidu 
Páně. 

• Za tím účelem pořádáme především 
SENIORÁTNÍ SETKÁVÁNÍ LAIKŮ, ale též 
specializovaná setkání nositelů specifických 
služeb v našem seniorátu, podporujeme 
všechny, kdo mají o tyto služby zájem, 
snažíme se je povzbudit a nabídnout jim 
potřebné znalosti a rozvíjení příslušných 
dovedností, formovat náležité postoje v duchu 
evangelia. 

• Sborům i seniorátnímu výboru, jakož i 
ostatním odborům nabízíme poradenské služby 
a spolupráci při aktivitách souvisejících se 
vzděláváním laiků. Spolupracujeme s 
Poradním odborem pro vzdělávání laiků 
synodní rady, usiluje o meziseniorátní 
spolupráci těchto odborů. 


